

Statement of the Kingdom of Morocco At the High Level Segment of the 23rd Session of the Conference of the Parties to the United Nations Framework Convention on Climate Change

Bonn, 15 November 2017

Mr President, Excellencies, Mr Secretary-General of the United Nations, Ladies and Gentlemen,

First, allow me to express my heartfelt pleasure in giving the floor on behalf of the Kingdom of Morocco, and to congratulate the Republic of Fiji on its Presidency of the twenty-third session of the Conference of the Parties to the United Nations Framework Convention on Climate Change and, on behalf of the Kingdom of Morocco, wish it success in its mission.

I would like also to thank the Federal Republic of Germany and the Republic of Fiji for their good organization and for the warm reception of the delegations participating in this Conference.

I should also like to take this opportunity to express our gratitude and appreciation for the efforts made by the Executive Secretariat of the United Nations Framework Convention on Climate Change throughout the preparatory period of this Conference and to ensure that the atmosphere for its success is well established.

Excellencies, Ladies and Gentlemen,

The world has known, this year, extreme climatic events in a number of regions and countries, such as the recent hurricanes that devastated the Caribbean and southern United States, the recent hurricane of Ireland and Scotland, fires in California, Portugal and Spain; and floods in Nigeria, India and Bangladesh.

The devastating effects of these climatic phenomena call upon us, more than ever before, to take bold measures to build the capacity of resilience to this phenomenon and to its economic impact on our countries.

The Kingdom of Morocco has joined the international community efforts to establish a global framework as foundation of sustainable development and to respond to the effects of climate change, on a voluntary basis, in order to enhance the course of combating climate change.

In this context, Morocco is working hard to activate the Marrakesh Proclamation for Climate Action and Sustainable Development, which urged moving forward towards reducing greenhouse gas emissions and promoting adaptation efforts, cooperation and solidarity to reduce the gap between current emission paths and the necessary path to achieving the long-term climate goals of the Paris Agreement.

On the sidelines of the COP22, at the first African Action Summit on climate change, African Heads of State and Governments decided the establishment of three commissions of interest to island States, the Congo Basin and the Sahel; and in keeping with the vision of His Majesty King Mohammed VI on environment and climate issues, the kingdom of Morocco have closely been activated in operationalizing these three commissions, in a context of South-South cooperation.

Excellencies, Ladies and Gentlemen,

The Kingdom of Morocco is willingly but firmly committed to combating climate change, within an integrated, participatory and responsible methodology. This political will is reflected in raising the level of ambition from 32% to 42% in terms of the National Determined Contribution.

The National Determined Contribution is also anchored to the National Strategy for Sustainable Development, adopted recently in June 2017, which aims to establish a new development model where climate change is one of its key axis.

Our firm conviction to face climate change impacts is also reflected in investing in adaptation and reducing the global greenhouse gas emission curve by 2020. Everyone knows that Nations can not protect themselves individually without meeting commitments by the Parties to the Paris Agreement.

In this regard, the Kingdom of Morocco is committed to supporting the efforts of all Parties under the United Nations Framework Convention on Climate Change, the Kyoto Protocol and the Paris Agreement.

Mr President, Excellencies, Mr Secretary-General of the United Nations, Ladies and Gentlemen,

In the framework of the Paris Agreement, we all agreed to raise the level of ambition to meet the goal of reducing the increase in average global temperatures by less than 2 degrees Celsius, while continuing efforts to contain this increase by only 1.5 degrees Celsius. This consensus must be based on the effective implementation of nationally determined contributions.

In this regard, the principles of equity, common but differentiated responsibility and capacities of each Party, and their linkage to means of implementation, such as capacity strengthening, technology transfer and financing, with a framework for transparency, should be borne in mind.

The active role of non-governmental actors in contributing to international efforts to meet climate change challenges, through concrete initiatives and coalitions to achieve the goals of sustainable development has been demonstrated.

It is worth noting here the active role that many of the initiatives launched at the Marrakech Conference last year will play in the framework of the Climate Action Agenda, to facilitate the implementation of Parties commitments to the Paris Agreement, in particular those related to nationally determined contributions.

Excellencies, Ladies and Gentlemen,

Despite efforts by developing and least developed countries to combat climate change, many challenges are still known as a result of the extension of extreme natural phenomena such as drought, floods, hurricanes and multiple natural disasters, and the lack of financial resources to be mobilized to meet the challenges.

Issues related to financing, capacity building and technology transfer are among the most important concerns of our countries. In this context, developed countries are called upon to fulfill their commitments in this area by establishing a clear working program on the long-term funding provision, identifying its sources and ensuring its fair and transparent distribution between developing and least developed countries.

And what we expect from this Conference is to recognize the need to increase the available resources to implement the nationally determined contributions and National Adaptation Plans to ensure justice and balance between countries, taking into account vulnerability levels to climate change.

Thank you.



تصريح المملكة المغربية الشق الرفيع المستوى الشق الرفيع المستوى للدورة 23 لمؤتمر الأطراف في اتفاقية الأمم المتحدة الإطار بشأن تغير المناخ

بون، 15 نونبر 2017

السيد الرئيس،

أصحاب الفخامة والمعالى والسعادة،

السيد الأمين العام للأمم المتحدة،

السيدات والسادة المندوبون المحترمون،

حضرات السيدات والسادة،

اسمحوا لي في البداية، أن أعبر لكم عن خالص سعادتي بإلقاء هذه الكلمة باسم المملكة المغربية، وأن أهنئ جمهورية الفيدجي على رئاستها للدورة 23 لمؤتمر الأطراف في اتفاقية الأمم المتحدة بشأن تغير المناخ وأتمنى لها، باسم المملكة المغربية، النجاح والتوفيق في مهمتها.

وأتوجه بالشكر الجزيل إلى كل من جمهورية الفيدجي والجمهورية الفيدرالية الألمانية على حسن التنظيم وعلى حفاوة استقبال الوفود المشاركة في هذا المؤتمر.

وأود كذلك أن أغتنم هذه المناسبة لكي أعرب عن امتناننا وتقديرنا للجهود التي بذلتها الأمانة التنفيذية لاتفاقية الأمم المتحدة بشأن تغير المناخ طوال الفترة التحضيرية لهذا المؤتمر وللسهر على توفير الأجواء الملائمة لنجاحه.

أصحاب الفخامة والمعالي والسعادة، حضرات السيدات والسادة،

لقد عرف العالم خلال هذه السنة ظواهر مناخية قصوى لحقت مجموعة من المناطق والدول، مثل الأعاصير الأخيرة التي دمرت منطقة البحر الكاريبي وجنوب الولايات المتحدة والإعصار الأخير الذي ضرب إيرلندا واسكتلندا، إضافة إلى الحرائق في كاليفورنيا والبرتغال وإسبانيا؛ والفيضانات في نيجيريا والهند والبنغلاديش.

وإن الآثار المدمرة لهاته الظواهر المناخية تدعونا جميعا، أكثر من أي وقت مضى، إلى اتخاذ إجراءات وتدابير جريئة، كل من خلال موقعه من المسؤولية، لبناء القدرة على المقاومة والصمود أمام تداعيات هذه الظاهرة وانعكاساتها على اقتصاديات بلداننا.

أصحاب الفخامة والمعالي والسعادة، حضرات السيدات والسادة،

انخرطت المملكة المغربية في دعم جهود المنتظم الدولي الرامية إلى إقرار إطار عالمي لإرساء أسس التنمية المستدامة ومواجهة آثار التغير المناخي بشكل إرادي من أجل تعزيز مسار مكافحة تغير المناخ لما لهذه الظاهرة من تأثيرات سلبية في الحاضر والمستقبل.

وفي هذا الإطار، يعمل المغرب جاهدا على تفعيل نداء مراكش للعمل المناخي والتنمية المستدامة الذي حث على المضي قدما نحو خفض انبعاثات الغازات المسببة للاحتباس الحراري وتعزيز جهود التكيف، والتعاون والتضامن من أجل تقليص الهوة بين مسارات الانبعاثات الحالية والطريق الضروري لتحقيق الأهداف المناخية الطوبلة الأمد لاتفاق باربس.

ولقد عرفت مراكش أيضا، على هامش المؤتمر 22 للدول الأطراف في اتفاقية الأمم المتحدة بشأن تغير المناخ، انعقاد قمة إفريقية لرؤساء الدول، بمبادرة من صاحب الجلالة الملك محمد السادس نصره الله، والتي تمخض عنها إنشاء ثلاثة لجان تهم الدول الجزرية، وحوض الكونغو، ومنطقة الساحل.

وإيمانا منها بأن تعزيز التعاون جنوب-جنوب يعد التزاما راسخا وخيارا استراتيجيا للمملكة المغربية، وتماشيا مع رؤية صاحب الجلالة الملك محمد السادس نصره الله

بشأن قضايا البيئة والمناخ، فقد واكبت بلادنا مسلسل تفعيل اللجان الثلاثة، المنبثقة عن القمة الإفريقية السالفة الذكر، ولا سيما دعم تسريع تفعيل لجنة حوض الكونغو والصندوق الأزرق لهذا الحوض، عبر مركز الكفاءات في مجال التغير المناخي بالمغرب.

ومن جهة أخرى، واقتناعا منا بالدور الذي سيلعبه الفاعلون غير الحكوميين في بلوغ أهداف اتفاق باريس، فإن المملكة المغربية قامت بتبني ودعم مجموعة من المبادرات تهم أساسا:

- تكيف الفلاحة بإفريقيا، بهدف جعل القارة الإفريقية أقل عرضة للتغير المناخي، وذلك عبر إيجاد حلول ملموسة لتدبير مستدام للتربة وتدبير المياه والمخاطر المناخية فضلا على تقوية القدرات في مجال التمويل المناخي.
- إحداث جائزة محمد السادس للمناخ والتنمية المستدامة، بمبلغ مليون دولار أمريكي، والتي من شأنها أن تشجع المبادرات التي تقوم بتطوير حلول مبتكرة لمكافحة تغير المناخ.

وفي هذا الصدد، فقد شرعت المملكة المغربية، وبتنسيق مع الأمانة التنفيذية للاتفاقية الإطار للأمم المتحدة بشأن تغير المناخ، في إطلاق مسلسل وضع الإطار المؤسساتي لتفعيل هذه الجائزة.

أصحاب الفخامة والمعالي والسعادة، حضرات السيدات والسادة،

إن المملكة المغربية ملتزمة طواعية ولكن بقوة في مكافحة تغير المناخ، في إطار منهجية متكاملة وتشاركية ومسؤولة. وتتجسد هذه الإرادة السياسية في رفع مستوى الطموح

من 32 % إلى 42% في إطار المساهمة المحددة وطنيا وفي وضع إطار للحكامة من أجل تفعيل هذه المساهمة.

كما تجد هذه الإرادة السياسية مكانتها أيضا في الاستراتيجية الوطنية للتنمية المستدامة التي تم اعتمادها في يونيو 2017 والتي تهدف إلى إرساء نموذج إنمائي جديد يشكل تغير المناخ إحدى محاوره الأساسية.

وقناعتنا الراسخة في مواجهة آفة التغير المناخي، تتجلى أيضا في الاستثمار في التكيف والحد من منحنى الانبعاث العالمي للغازات الدفيئة بحلول عام 2020. والكل يعلم بأن الأمم لا يمكن أن تحمي نفسها بشكل فردي دون أن تفي الأطراف في اتفاق باربس بالتزاماتها.

وبهذا الخصوص، تلتزم المملكة المغربية بدعم جهود جميع الأطراف في إطار اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ وبروتوكول كيوتو واتفاق باريس.

> أصحاب الفخامة والمعالي والسعادة، حضرات السيدات والسادة،

لقد توافقنا جميعا في إطار اتفاق باريس على رفع مستوى الطموح لبلوغ هدف الحد من الزيادة في متوسط درجات الحرارة العالمية في أقل من درجتين مئويتين مع مواصلة الجهود لاحتواء هذه الزيادة في 1.5 درجة مئوية فقط. ويجب على هذا التوافق أن يقوم على التنفيذ الفعال للمساهمات المحددة وطنيا.

وفي هذا الصدد، يجب مراعاة مبادئ الإنصاف، والمسؤولية المشتركة ولكن المتباينة والقدرات لكل طرف، وربطها بوسائل التنفيذ مثل تقوية القدرات ونقل التكنولوجيا والتمويل، مع وضع إطار للشفافية، موضوع تفاوض في هذا المؤتمر، يبرز مدى وفاء

الدول المتقدمة في تقديم الدعم الكافي لفائدة البلدان النامية والأقل نموا في مساهمتها في المجهود الدولي للحد من آثار التغير المناخي.

ولقد تبين بالملموس الدور الفعال الذي يلعبه الفاعلون الغير حكوميين في المساهمة ضمن الجهود الدولية لرفع تحديات ظاهرة التغير المناخي من خلال مبادرات ملموسة وائتلافات لبلوغ أهداف التنمية المستدامة.

ولا بأس أن أشير هنا إلى الدور الفعال الذي ستلعبه العديد من المبادرات التي رأت النور خلال مؤتمر مراكش، في إطار أجندة العمل من أجل المناخ، لتسهيل تنفيذ التزامات الدول الأطراف في اتفاق باريس وخاصة ذات الصلة بالمساهمات المحددة وطنيا.

أصحاب الفخامة والمعالي والسعادة، حضرات السيدات والسادة،

قبل أن أختم كلمتي هاته، لا بد من الإشارة إلى أنه بالرغم من الجهود المبذولة من طرف الدول النامية والأقل نموا، في مجال مكافحة ظاهرة تغير المناخ، فإنها لازالت تعرف عدة تحديات نتيجة تفاقم الظواهر الطبيعية القصوى من جفاف وفيضانات وأعاصير وكوارث طبيعية متعددة، وكذا محدودية الموارد المالية المعبئة لرفع التحديات المطروحة.

لذا تعتبر القضايا المرتبطة بالتمويل وتقوية القدرات ونقل التكنولوجيا من أهم انشغالات بلداننا. وفي هذا الإطار، إن الدول المتقدمة مطالبة بالوفاء بالتزاماتها في هذا المجال من خلال وضع برنامج عمل واضح حول توفير التمويل الطويل الأمد مع

تحديد مصادره وضمان توزيعه بشكل عادل وشفاف بين الدول النامية والدول الأقل نموا.

وما نتوخاه من هذا المؤتمر هو أن يقر على ضرورة زيادة الموارد المتاحة لتنفيذ المساهمات المحددة وطنيا وخطط العمل الوطنية للتكيف مع ضمان العدالة والتوازن بين الدول أخذا بعين الاعتبار مستويات الهشاشة تجاه ظاهرة التغير المناخى.

وشكرا على حسن إصغائكم والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته